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„Most dolgozni kell, 
nem személyeskedni' 

- mondja a Hökosz új elnöke 

• Az egy hónappal ez-
előtti Hökosz közgyűlé-
sen Szaniszló IMSZIÓ, az 
ügyvivő testület tagja be-
számolója végén szomo-
rúan állapította meg, 
hogy a Hökosz mind 
anyagilag, mind szerve-
zetileg, mind szakmailag 
a mélyponton van. Ön 
hogyan látja, elmozdult 
mára a mélypontról a di-
ákszervezet? 
- Igen, úgy látom, hogy 

elmozdult a holtpontról a 
szervezet. S ez elsősorban a 
múltkori közgyűlésnek kö-
szönhető, ahol végtelenül 
nyugodt és kiegyensúlyozott 
szakmai munka folyt. Ettől 
függetlenül a Hökosz gazda-
sági mélypontja tovább tart, 
s ez a mélyrepülés talán 
majd az új költségvetési év-
vel oldódik meg. Vélemé-
nyem szerint egyébként az 
elmozdulás az elmúlt hetek 
rendkívül intenzív és alapos 
szakmai munká jának kö-
szönhető. Elértük például, 
hogy a köl tségvetési tör-
vényben intézményi bevétel-
ként szerepe l jen a tandí j 
összege. 

0 Az újonnan megvá-
lasztott öt tagú elnökség-
be csak budapestiek ke-
rültek be. Nem voltak vi-
dékijelöltek? 
- Voltak, de visszaléptek. 

A szegedi Btnke Csaba az 
elnökségi tagságtól, mfg a 
szintén szegedi ex-alelnök, 
Skultéty Tamás az elnökje-
löltségtől lépett vissza. Én 
minden haragot és sértettsé-
get félretettem, bár az igazat 
megvallva, nem is voltam 
sértődött. Tudni kell, hogy 
engem nagyon nehezen lehet 
megbántan i , megsér teni . 
Úgy gondolom, hogy most 

Keresztapa IV. 
(„Védelmi narancs") 

A legnag) 
gánygyerek M w . ágy 
tizenhárom'volt 
a főnök, ez abból is lát-
szott, hogy rajta volt 

: egyedül nagykabát. Ki-
taposott edzőcipőjében 
nagyokat lépett, kicsit 
roggyantott is hozzá, 
hogy erőteljesebb be-
nyomást keltsen. És 
persze dohányzott is 
közben. 

A többiek eléggé alu-
löjiözöttnek tűntek a 
reggeli mínuszokhoz 
képest, a két nyolcéves-
formának például csak 
vékony meiegltőfölső 
jutott, meg nyári vá-
szonnadrág; vacogtak is 
a csípős hidegben. Né-
gyen voltak, két lány, 
két fiú. Koravén, fölnőtt 
arcú gyerekek. 

Aztán odaértek a ka-
pu alá, ahol zöldséget 
meg gyümölcsöt árult 
egy lány. Körülfogták a 
standot. .Aggyá' neki!" 
- mutatott a főnök a na-
rancsra. A lány két gyü-
mölcsöt nyújtott oda az 
egyik kicsinek. Pénzt 
nem kért. 

Amazok már mentek 
is tovább, zsebre dugott 
kézzel, dideregve, dohá-
nyosán. 

A narancs megvolt, 
még csak balhézni se 
kellet érte. 

(nyila.) 

A Hallgatói Önkormányzatok Országos Szövetsé-
gének (Hökosz) közgyűlése az elmúlt hét végén nagy 
többséggel Garamhegyi Ábelt, a JATE Gazdasági 
földrajzi Tanszékének elsőéves PhD hallgatóját vá-
lasztotta meg a szervezet ideiglenes elnökéül. A sze-
gedi diákvezér mandátuma 1996 márciusáig szól. 

dolgozni kell , 
nem pedig sze-
mélyeskedni. 

0 A jövő 
márciusban 
esedékes ren-
des évi köz-
gyűlésen már 
végleges el-
nökséget, il-
letve elnököt 
választanak a 
küldöttek. 
Addig mi a 
legfontosabb 
tennivalója az ideiglenes 
elnökségnek? 
- A legfontosabb, hogy a 

közgyűlés által most elfoga-
dott jogszabály módosító ja-
vaslatok minél nagyobb 
számban kapjanak majd he-
lyet a felsőoktatási törvény-
ben. Az összes módosító ja-
vaslat egyébként két téma 
köré épül. Az egyik a juttatá-
si és térítési rendszerrel, tehát 
a finanszírozással foglalko-
zik. A mi modellünk szerint a 
juttatás és a térítés nem válna 
ketté, vagyis aki kap valami-
féle juttatást, az nem fizetne 
(andfjat. Javasoljuk továbbá, 
hogy a tandíj megállapításá-
nál a tanulmányi eredményt 
is vegyék figyelembe. Ehhez 
csatlakozna az állami és más 
forrásokból származó kom-
penzációs rendszer. A másik 
témakör a tandíjból befolyó 
összeget érintette. Azt vizs-
gáltuk, hogy a hallgatóság mi 
módon szólhat bele az intéz-
ményekhez kerülő pénzek 
felhasználásába. 

Nem kell a f eneke t l en z s á k . 
(Fotó: Révész Róbert) 

0 A Hökosz szerint mire 
használják az egyetemek 
is főiskolák a tandíjból 
befolyt összeget? 
- Véleményünk szerint az 

intézmények fejlesztésre és 
beruházásra, valamint a hall-
gatói munka, illetve a hall-
gatói önkormányzatok mű-
ködési feltételeinek javításá-
ra használják az összeget. 
De ez a kérdés hosszas 
egyezte tés t kíván majd a 
rektori konferenciával. Köz-
tudott, hogy nagyon nagy hi-
ánnyal küzdenek a felsőok-
tatási intézmények, így min-
den for intnak örülnek. A 
Hökosz viszont nem szeret-
né, ha a feneketlen zsákba 
hullana a tandíjból befolyt 
összeg. Igaz, még mindig 
jobb, hogy az intézmények 
feneketlen zsákjába, mint az 
állami költségvetés lényege-
sen feneketlenebb zsákjába 
hullik a pénz. De azért sze-
retnénk eredményeket látni, 
ugyanis a hal lgatóságnak 
csak konkrét dolgok felmu-

tatásával lehet megmagya-
rázni , hogy hová ment a 
pénzük. 

0 A Szabó László vezette 
Hökosz elnökség annak 
idején kidolgozott egy 
tárgyalási menetrendet a 
kormánnyal, illetve a 
Művelődési és Közoktatá-
si Minisztériummal. A 
Garamhegyi Abel vezette 
csapat tartja magát ehhez 
a ütemtervhez? 
- Igen. Szinte napi kap-

csolatban vagyunk a műve-
lődési minisztériummal. 

0 Hogyan reagált a Hö-
kosz Fodor Gábor le-
mondására? 
- Nem örültünk a lemon-

dásnak, mert a minisztérium 
élén történt változások csak 
fokozták a kaotikus állapo-
tot. De rögtön hozzá kell 
tenni azt is: nem mi voltunk 
azok, akik marasztaltuk Fo-
dor Gábort. Bízunk abban, 
hogy az új miniszter sokkal 
nyitottab lesz, és jobban a 
szívén viseli majd a felsőok-
tatást. 

0 Az egy hónappal ez-
előtti Hökosz közgyűlé-
sen jelentették be az új 
alternatív diákszervezet, 
a Magyar Egyetemi és 
Főiskolai Hallgatók Or-
szágos Szövetségének 
megalakulását. Mi a vé-
leménye a MEFHOSZ-
ról? 
- Szerintem egy aktuális 

probléma mentén szervező-
dő diákszervezet nem biztos, 
hogy hosszú életű lesz. A 
tandíj kérdésének megoldá-
sával elképzelhető, hogy ki-
csúszik a talaj a MEFHOSZ 
alól. Mi arra törekszünk, 
hogy a Hökosz ne ad-hoc 
szerveződés legyen, ne hal-
jon bele a tandíj kérdésébe. 
Nekünk sok más dolgunk is 
van: ifjúságpolitika, a felső-
oktatás fejlesztési és finan-
szírozási problémái, és még 
sorolhatnám. Úgy hiszem, ez 
rengeteg munkát ad nekünk 
az elkövetkező tizenöt-húsz 
évre. Persze, szeretném, ha 
nem adna munkát, de erre 
vajmi kevés az esélyünk. 

Szabó C. Szilárd 

A falu halott bolondja 
& rdeklődéssel olvastam a lap hasábja-
C in négy, tudtommal ifjú újságíró-
kolléga drámai, de nem hangoskodó, fáj-
dalmas, de nem szenvelgő, tanulságokat 
kikényszerítő, de nem kioktató riportját a 
Vas megyei Rumban lelőtt elmebetegről 
(Miért halt meg G. József?). És mert erő-
sen hatott rám a csöppet sem hatásva-
dász írás, egyetemista tanítványaimmal, 
akiket újságírásra tanttok, átgondoltuk a 
riportot. Nemcsak arról faggatóztunk, 
hogy volt-e valóban ok félni a betegtől, 
hogy miért nincs a kommandósoknak ki-
lőhető távinjekciójuk, kábító lövést leadó 
fegyverük. Inkább arról töprengtünk, va-
jon mennyire voltak lámpalázasak a fi-
úk, akik vélhetően életük első közös be-
vetésén voltak. 

Pánik? Előtte? Vagy inkább utána? 
Attól, hogy a premier halállal végződött? 
Néztem a fiatal újságíró-hallgatókat, a 
kétkedő, a felháborodott, a szomorú te-
kinteteket, hallgattam a kérdéseket, ame-
lyekre jómagam nem tudtam volna vála-
szolni „Megtámadott-e már valakit ez a 
szerencsétlen ember?" „Vajon ha az az 

orvos megy ki a mentőkocsival, aki is-
merte már a beteget, nem találta volna 
meg a kevésbé tragikus megoldást?" 
„Ha tehát a körzeti megbízott véletlenül 
nincsen éppen a közeli városban, és ő 
asszisztál, nem pedig a rendőrségi akció-
csoport, valószínűleg nem dördül el a 
fegyver..." „Vajon mit művelhetett a be-
teg a polgármesteri hivatalban, hogy a 
tisztviselőnő oly rémülten elmenekült?" 

faluban hogyan kommentálják a tör-
ténteket?" „Az agyonlőtt ember fia ma 
hol van, mit gondol az esetről?" 

űű z én - merőben szakmai - tanulsá-
gom kézenfekvő. Előbb-utóbb a 

négy szerző nyilván könyvvé írja az ese-
tet. Úgy, hogy rendőr és polgár egyaránt 
elolvashassa, hasonló zaklatottsággal, iz-
galommal, szomorúsággal és továbbgon-
dolással. Mert ismét bebizonyosodott: 
igazán csak arról érdemes riporot írni, 
ami könyvet érdemel. Csak azt érdemes 
emlékezetessé tenni, ami feledhetetlen. 

• A Kandón elégedettek a Dérivel 

Mérnökök - viszonylag olcsón 
0 Milyen helyet foglal el 
foglal el a magyar mű-
szaki felsőoktatásban a 
Kandó Kálmán Műszaki 
Főiskola? 
- A főiskola eredetileg a 

villamosszakmára képezte a 
hallgatókat, vagyis gyakorlat-
orientált villamosmérnökök 
képzésével foglalkozott. Ké-
sőbb színesedett a paletta, s 
az informatika egyre szoro-
sabban kötődött az oktatás-
hoz. Az utóbbi években más 
kihívásokkal is szembe kel-
lett néznünk, így ma már -
önnálló szakként - van mű-
szaki managerképzésünk, a 
Budapesti Politechnikum ke-
retében biztonságtechnika 
szakunk, s folyik a Kandón 
angol nyelvű úgynevezett in-
tegrált mérnöki, valamint mű-
szaki tanári oktatás is. A kép-
zések ideje 6-8 szemeszter. 

0 Drága manapság a 
mérnökképzés? 
- Nyilvánvalóan eszköz-

igényes, de a műszaki kép-
zésen belül még mindig ol-
csónak számít. A drágaság 
mindig relatív: az orvoskép-
zés is sokba kerül, de szük-
ség van rájuk, mint ahogy a 
mérnökökre is. 

A magyarországi 
műszaki felsőoktatás-
ról el lehet mondani, 
hogy Budapest-köz-
pontú, így aki vidéki-
ként mérnöki pályára 
kíván lépni, nagy va-
lószínűséggel a fővá-
rosban találja magát. 
Az ilyen jellegű intéz-
mények közül az is-
mert és népszerű isko-
lák közé tartozik a 
Kandó Kálmán Mű-
szaki Főiskola. Dr. Fe-
hér Györggyel, a Kan-
dó Automatika Intéze-
tének igazgatójával a 
fe l ső fokú műszaki 
képzés aktuális kérdé-
seiről beszélgettünk. 

0 Mekkora az érdeklődés 
a főiskola iránt? 
- Tavaly első évre körül-

belül 1000 személyt vettünk 
fel. A felvételin bejutottakon 
kívül voltak olyanok, akik 
mentességgel, mások pedig 
átirányítással kerültek hoz-
zánk. A Kandóra közvetle-
nül mintegy 2000-en jelent-
keztek. Ez jónak mondható. 

hiszen a mai ínséges idők-
ben sok egyetemen nincs is 
annyi j e l en tkező , mint 
amekkora a keret. 

0 Milyen arányban he-
lyezkednek el a végzettek 
a szakmában? 
- Hal lgatói ta lá lkozók 

alapján azt lehet mondani, 
hogy a végzettek túlnyomó 
többsége a szakmában he-
lyezkedett el, de voltak, akik 
időközben pályát módosítot-
tak. Mindegyikük azt vallot-
ta, hogy a Kandón szerzett 
ismeretanyag és ez a gondol-
kodásmód más területeken is 
segítségükre voltak. 

0 A Kandó kapcsolatot 
tart Szegeden a Déri 
Miksa szakközépiskolá-
val. Miben áll az együtt-
működésük? 
- Még évekkel ezelótt az 

egyik kollégámmal tartot-
tunk ott összevont érettségi-
felvétel i t . Ez a szisztéma 
már megszűnt, de azóta is 
nagyon sok déris diák került 
hozzánk, s igen jól megáll-
ják helyüket, ami azt bizo-
nyítja, hogy Szegeden szín-
vonalas oktatás folyik. 

A . L. 

- Tulajdonképpen öt alap 
pénze van az egységes mun-
kaerő-piaci alapban. A mun-
kanélkül iek szol idar i tás i 
alapja, amelyből a munka-
nélküli já radékot , az elő-
nyugdí ja t , a pályakezdők 
munkanélküli segélyét, és ha 
majd belép, a nyugdíj előtti 
munkanélküli segélyt fizetik. 
A foglalkoztatási alap költ-
ségvetési pénzből, illetve a 
szolidaritási alap maradvá-
nyából áll. Ebből finanszí-
rozzák a közhasznú munkát, 
a munkanélküliek vállalko-
zóvá válását, a képzést és a 
bértámogatásokat. A bérga-
rancia atap. amely a-csődbe 
nieut vállalatok dolgozóinak 
bérét és végkielégítését hite 
lezi meg.JU a cég nem tud 
fizetni, -a-munkaadói járulé-
kokból származik. A szak-
képzési alap a munkaadói 
hozzájárulásokból képződik, 
és a versenyszférába tartozó 
munkaadókat terheli azokat, 
akik nem támogatnak köz-
vetlenül iskolákat. A rehabi-
litációs alap szintén munka-
adói befizetésből és egy ke-
vés költségvetési hozzájáru-
lásból áll. Azok fizetik, akik 
nem foglalkoztatnak megha-
tározott számban megválto-
zott munkaképességű dolgo-
zókat. Ebből kapható támo-
gatás a rehabilitációs mun-
kahelyi beruházásokhoz, fej-
lesztésekhez és beszerzések-
hez. Összege: félmilliárd fo-
rint. 

0 Miért nem külün-kü-
lön működnek? Mi az 
egységesítés oka? 
- Az államháztartás re-

formja és a kincstár kialaku-

• A munkaerő és piaca 

Mire jutnak 100 milliárdból? 
Száz milliárd forinttal gazdálkodhat jövőre a 

munkaerő-piaci alap, amelybe új finanszírozási 
elemként bekerült a jövedelempótló támogatás is. 
Miből jön össze ez a tekintélyes summa, miként 
használják majd fel és várhatóan milyen gondokkai, 
vitákkal kell szembenézniük az alap kezelőinek? 
Kérdéseinkre Garzó Lilla, munkaügyi minisztériu-
mi helyettes államtitkár először az alap forrásait 
foglalta össze. 

lása miatt felülvizsgálták az 
elkülönített állami alapokat 
és a munkaerő-piaci alap ki-
vételével csaknem vala-
mennyi a minisztér iumok-
hoz került, hogy belátásuk 
szerint gazdálkodjanak ve-
lük. A munkaerő-piaci alap 
mindegyik része a Munka-
ügyi Minisztérium kompe-
tenciájába tartozik, s az egy-
ségesítéssel szervezettebb, 
átláthatóbb gazdálkodás le-
hetséges. 

Abban már egyetértés ala-
kult ki az Érdekegyeztető 
Tanácsban, hogy az egysé-
gesített alapot egy önkor-
mányzati jelleggel funkcio-
náló háromoldalú testület 
felügyelje. 

0 Másról még vitatkoz-
nak? 
- Három vitás kérdés van. 

Milyen jogosítványaik le-
gyenek a befizetőknek? Mi-
vel a munkaadók fizetik a 

100 milliárdos alap túlnyo-
mó részét, szerintük akkor a 
rendelkezési jogból is őket 
illeti a nagyobb rész. A kor-
mány álláspontja az, hogy 
nem ugyanaz a befizető és a 
felhasználó. Hiába a munka-
adó fizet, a pénzt elsősorban 
a munkanélküliek és a mun-
kanélküliségtől fenyegetet-
tek ellátásra kell felhasznál-
ni. Nehezen fogad ják el, 
hogy az állami foglalkozta-
tási felelősség garantálja a 
munkanélküliek támogatá-
sát. Ez mindenütt a világon 
így van. A vita abban csú-
csosodik ki, hogy az alap fö-
lött rendelkező, és azt fel-
ügyelő munkaügyi miniszter 
milyen mértékben oszthatja 
meg rendelkezési jogát. 

A másik. hogy>mi legyen 
az alap meglehetősen nagy, 
az idén mintegy 30 milliár-
dos bevételi többletével. A 
költségvetési törvény szerint 

' 'amm 

sérelme- szoci 

az összegből jövőre csak 10 
milliárd használható fel, a 
többit jegelni kell. Kizárólag 
pénzügyi szempontok indo-
kolják, hogy a maradék 20 
milliárd az alapban marad-
jon. A pénz az államháztar-
tási hiányokat pótolja majd. 
De nem fog elveszni, meit 
1997-ben újra felh: 
tó les.z belőle 
amennyit a-.költ: 
törvénv előír. . 

0 Mit szólnak 
szociális parmmekl 
- Némi joggal 

zik, hogy az alapban maradó 
pénz után nem fizetnek ka-
matot. A Pénzügyminisztéri-
umban viszont azzal érvel-
nek, hogy a munkaerő-piaci 
alap többlete után akkor fi-
zethető kamat, ha a társada-
lombiztosítás is fizet kama-
tot arra a fe lvet t h i te l re , 
amellyel a deficitjét finan-
szírozza az állam. Ez a hitel 
nagyobb az említett többlet-
nél, és mivel az is a munka-
adók és munkavállalók befi-
zetéseiből áll össze, a kettő 
külön nem kezelhető. 

A harmadik, főként mun-
kaadói sérelem, a jövede-
lempótló támogatás kérdése. 
Szociális támogatásként in-
dult úgy, hogy korlátlan ide-
ig jár annak a munkanélküli-
nek, aki kimerítette egyéves 

járadéki idejét és nem talál 
munkát. A Bokros-csomag-
gal a törvény úgy módosult, 
hogy csupán két évig kapha-
tó, és csak akkor lehet 
visszakerülni a rendszerbe, 
ha a munkanélküli a két év 
mellett még 180 nap munka-
viszonyt tud igazolni köz-
hasznú munkára jelentkezés-
sel. A jövedelempótló támo-
gatás 20 milliárdos összege 
50-50 százalékban önkor-
mányzati és költségvetési fi-
nanszírozású volt. Ez utóbbi 
50 százalékot vá l la l ja a 
munkaerő-p iac i alap. A 
« u n k « a d ó k szerint ez az 

idegen funkció. A 
gMd ar, hogy nem a munka-
0C9> központok, hanem az 
•ÜRBÍ niányzatok döntik el, 

ki kaphat jövedelem-
ló támogatást. A rendszer 

szociális ellátásként műkö-
dik. A munkanélküli ellátás 
része, de az elbírálás mai 
rendszere idegen a munka-
erő-piaci alaptól. 

0 Munkahelyteremtésre 
jut-e majd pénz? 
- Legfeljebb bértámoga-

tásra. Sem pénzünk, sem 
megfelelő szakapparátusunk 
nincs arra, hogy elbíráljuk, 
mennyire lennének életképe-
sek az így létesülő munkahe-
lyek. 

A problémák e l lenére 
eredményesebb a közhasznú 
munka: átmenet az aktív és 
passzív ellátás között. Más-
más igények tapadnak hoz-
zá. Az önkormányzatok pót-
lólagos finanszírozási forrás-
nak tekintik. Egy évig vehe-
tő igénybe, de az önkor -
mányzat saját dolgozóikat 

szeretnék évekig közhasznú 
munkásként finanszíroztatni. 
A munkaügynek az a fontos, 
hogy az emberek cserélődje-
nek, mind többen jussanak 
legalább átmenetileg munká-
hoz. A munkaadóknak az « 
gond juk , hogy az önkor-
mányzatok ilyen támogatott 
munkahelyeket működtet-
nek, kiszorulnak és saját dol-* 
gozóik válnak munkanélkü-
livé. Az önkormányzatok ezt 
nem képesek megszervezni, 
mert nincsenek plusz forrá-
saik, másoknak kellene kiad-
niuk. Ez nem fér a törvény-
be, mert nem lehet árbevételt 
szerezni rajta. 

0 Mi lesz a pályakezdő 
miinkanMüBekkfl? 
- Július elsejétől megszű-

nik a pályakezdők munka-
nélküli segélye. Helyette be-
vezetjük a gyakornoki rend-
szerű bértámogatást, a szak-
képzet teknek képzéssel 
kombinálva. Teljes munkai-
dőben hat hónap lesz. Azok 
a 25 év alatti, főiskolások 
esetében 30 éven aluli fiata-
lok vehetik igénybe, a mun-
kaügyi központoknál, akik 
egy évvel a végzés után sem 
találnak munkát, és vállalják 
a megjelölt szakmát és kép-
zést. Ki kell jelölni a szak-
mákat és képzéseket, ahol ez 
jár, mert nem lenne jó, ha a 
munkaadók, csak azokat a fia-
talokat alkalmaznák, akik 
rendelkeznek a támogatás-
sal. Az új rendszert a szoli-
daritási alap finanszírozná. 
(MTI-Press) 
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